
 

 

Protokół z II warsztatów Zespołu Lokalnej Współpracy związanych z opracowaniem 

projektu Planu Zadań Ochronnych dla obszaru Natura 2000 Góry Izerskie PLB020009  

– w dniu 25 lutego 2021 r. 

 

Ze względu na ogłoszony Rozporządzeniem Ministra Zdrowia z dnia 20 marca 2020 r. 

stan epidemii na obszarze Rzeczypospolitej Polskiej oraz w trosce o zdrowie i bezpieczeństwo 

uczestników, Regionalna Dyrekcja Ochrony Środowiska zrezygnowała z przeprowadzenia  

II warsztatów Zespołu Lokalnej Współpracy (zwanych dalej ZLW) dla  obszaru Natura 2000 

Góry Izerskie PLB020009 w formie bezpośredniej. Spotkanie zostało zorganizowane  

w związku z opracowywaniem projektu planu zadań ochronnych (zwanego dalej Planem) dla 

ww. obszaru Natura  2000 w ramach projektu POIS.02.04-00-00-0193/16 pn. Opracowanie 

planów zadań ochronnych dla obszarów Natura 2000 dofinansowanego ze środków Programu 

Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko na lata 2017 –2022. 

Warsztaty zostały przeprowadzone w formie zdalnej przy wykorzystaniu aplikacji 

Microsoft Teams. Spotkanie zostało zorganizowane przez Regionalną Dyrekcję Ochrony 

Środowiska we Wrocławiu w dniu 25.02.2021 r. i rozpoczęło się o godzinie 10:00. Celem  

II warsztatów ZLW  było przedstawienie wyników z inwentaryzacji ornitologicznej dla 60% 

obszaru objętego Planem.  

Spotkanie rozpoczęła pani Katarzyna Łapińska – Zastępca Regionalnego Dyrektora 

Ochrony Środowiska we Wrocławiu, Regionalny Konserwator Przyrody. Następnie pan 

Zdzisław Cichocki – koordynator projektu Planu z Instytutu Ochrony Środowiska – 

Państwowego Instytutu Badawczego, przedstawił fizjograficzną charakterystykę obszaru 

Natura 2000 Góry Izerskie PLB020009. Wyniki przeprowadzonej inwentaryzacji 

ornitologicznej przedstawił pan Nikodem Mazur (ekspert ornitolog, podwykonawca Instytutu 

Ochrony Środowiska – Państwowego Instytutu Badawczego). 

Dyskusję rozpoczął pan Jan Zaliwski z Urzędu Miasta i Gminy Mirsk. Poruszył temat 

zostawianych odpadów w lasach oraz wycinki starych drzew, gdyż ma to wpływ na 

występowanie m.in. sóweczki.   

Pan Lubomir Leszczyński Nadleśniczy Nadleśnictwa Świeradów stwierdził, że 

zamykane kosze na odpady będą rozstawiane tylko przy wiatach, w innych miejscach koszy 

nie będzie. Potrzebna jest edukacja turystów i zachęcanie ich do zabierania śmieci ze sobą. 

Wyjaśnił też, że Nadleśnictwo Świeradów prowadzi wycinkę drzew w formie rębni złożonych, 

która nie powinna mieć znaczącego wpływu na gatunki ptaków.  



 

Pani Katarzyna Łapińska dodała, że konieczne jest przeanalizowanie wpływu turystyki, 

w tym nartostrad, na przedmioty ochrony.  

Pan Artur Pałucki, z Komitetu Ochrony Kuraków, powiedział, że dane z inwentaryzacji 

dotyczące cietrzewia nie zgadzają się z danymi czeskimi. Zaznaczył, że liczebność populacji 

cietrzewia od 2007 roku ciągle spada, co jest związane m.in. ze wzrostem ruchu turystycznego 

i zmniejszaniem się siedlisk dogodnych dla tego gatunku. Zaznaczył, że presja człowieka na 

cietrzewia jest znacząca.  

Pan Nikodem Mazur odpowiedział, że w roku 2020, że wykrywalność cietrzewia mogła 

być większa, ze względu na okres pandemii co wpłynęło na zmniejszenie ruchu turystycznego 

w Górach Izerskich (a przez to zmniejszenie presji na ww. gatunek). Zaznaczył, że cietrzew 

jest gatunkiem płochliwym, wrażliwym na hałas. Wpływ turystyki na gatunek jest więc duży, 

ale drapieżnictwo także jest bardzo ważnym zagrożeniem.  

Pan Lubomir Leszczyński stwierdził, że w Nadleśnictwie Świeradów wzrost turystyki 

w ostatnich latach jest bardzo duży.  

Pani Katarzyna Łapińska potwierdziła, że wzrost turystyki od roku 2008 wynosi nawet 

100%. 

Pan Wojciech Jankowski, przedstawiciel Polskiego Towarzystawa Przyjaciół Przyrody 

,,proNatura”, dodał, że kolej gondolowa poprowadzona na Stóg Izerski mocno 

zintensyfikowała turystykę. Ważne jest także przeanalizowanie ruchu turystycznego poza 

wytyczonymi szlakami. 

Pan Dariusz Zięba z Instytutu Rozwoju Terytorialnego dodał, że będą prowadzone 

badania dynamiki ruchu turystycznego w ramach określenia zasad organizacji imprez  

w Górach Izerskich. Zaznaczył, że w opracowywanym PZO powinny się znaleźć opisy 

zagrożeń ze strony ruchu turystycznego, propozycja działań ochronnych oraz wskazania 

 do „skanalizowania” ruchu turystycznego.  

Następnie pan Andrzej Ruszlewicz zaznaczył, że ważna jest ocena ruchu 

turystycznego nie tylko w kontekście cietrzewia, ale wszystkich przedmiotów ochrony.  

Pani Katarzyna Łapińska podkreśliła, że wszystkie gatunki wymienione w SDF muszą 

być objęte inwentaryzacją przyrodniczą ze strony wykonawcy Planu. 

Pan Grzegorz Sokoliński z Lokalnej Organizacji Turystycznej w Szklarskiej Porębie, 

poinformował, że posiada dane dotyczące ruchu turystycznego.  

Pan Andrzej Ruszlewicz powiedział, że oceny populacji przedmiotów ochrony należy 

odnosić do całego obszaru, a nie tylko do obszaru objętego PZO. 

Pan Artur Pałucki, zaznaczył, że inwentaryzacja ornitologiczna jeszcze nie została 

zakończona, więc uzyskane wyniki mogą się zmienić. Zaznaczył, że odnosząc się do danych 

uzyskanych przez różne organizacje należy zwrócić uwagę na metodykę.  

Pani Marta Borowiec wyjaśniła, że wszystkie gatunki wymienione w SDF są i będą dalej 

inwentaryzowane, oraz że końcowe wyniki mogą się znacząco różnić od tych obecnych.  



 

Spotkanie zakończyła pani Katarzyna Łapińska. 

 

W spotkaniu II ZLW wzięło udział 27 osób. 

Chęć uczestnictwa w pracach Zespołu Lokalnej Współpracy dla obszaru Natura 2000 Góry 

Izerskie PLB020009 zgłosili: 

1. przedstawiciele Nadleśnictwa Szklarska Poręba, 

2. przedstawiciele Nadleśnictwa Świeradów, 

3. przedstawiciel Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych, 

4. przedstawiciel Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad, 

5. przedstawiciel starostwa powiatowego w Jeleniej Górze, 

6. przedstawiciel starostwa powiatowego w Lubaniu, 

7. przedstawiciel starostwa powiatowego w Lwówku Śląskim, 

8. przedstawiciel Urzędu Miasta i Gminy Mirsk,  

9. przedstawiciel Polskiego Towarzystwa Przyjaciół Przyrody ,,proNatura”, 

10. przedstawiciele PTTK, 

11. przedstawiciel firmy AR Andrzej Ruszlewicz, 

12. przedstawiciel Instytutu Rozwoju Terytorialnego, 

13. przedstawiciel Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa Oddział Dolnośląski, 

14. przedstawiciel Komitetu Ochrony Kuraków, 

15. przedstawiciele Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie RZGW we 

Wrocławiu.  

16. przedstawiciel Lokalnej Organizacji Turystycznej w Szklarskiej Porębie. 

 

Zgłoszenia udziału w pracach ZLW można dokonać w dowolnym momencie prac na planem 

zadań ochronnych dla Obszaru. 

 

Kolejne warsztaty Zespołu Lokalnej Współpracy planowane są w II kw. 2021 r. W trakcie 

spotkania przedstawione zostaną kolejne wyniki inwentaryzacji ornitologicznej. 

 

 

 

 

Sporządził: 

Zdzisław Cichocki  


